

Call for Papers: *Revue d'histoire des sciences humaines*

“ Jews as object of the social sciences ”

Sébastien Mosbah-Natanson (Sorbonne Université/GEMASS)

Nicolas Vallois (Université de Picardie Jules Verne/CRIISEA)

This issue of the *Revue d'histoire des sciences humaines* invites contributions on the place of Jews as an object of study in the social sciences since the 19th century. It looks at how the human sciences have approached this object of fluctuating denominations: people, religion, culture, nation, minority, civilization or even “race”.

From a reflexive perspective, combining history and philosophy of science, this special issue will analyze the specificity of this object of study within the various disciplines of the humanities and social sciences (economics, sociology, statistics/demography, law, political science, history, religious studies, linguistics, philology, psychology, geography, geopolitics, international relations, archaeology, anthropology, gender studies, etc.), as well as in their respective intersections. Contributions should pay particular attention to the institutional and social frameworks that shape the production and transmission of knowledge. The chronological framework chosen extends from the early 19th century to the present day, incorporating the major ruptures brought about by the Shoah and the creation of the State of Israel.

A more complete version of this call for papers is available at the following address:
<https://journals.openedition.org/rhsh/10019>

Instructions for authors

Article proposals (between 4,000 and 6,000 signs, including bibliographical references), in English or French, should be sent by May 15th, 2025 to the following addresses: sebastien.mosbah_natanson@sorbonne-universite.fr and nicolas.vallois@u-picardie.fr. The journal accepts articles in English and French, from 40,000 to 60,000 characters (spaces included).

Instructions for authors can be found here: <https://journals.openedition.org/rhsh/1273>.

Appel à contributions - *Revue d'histoire des sciences humaines*

« Les Juifs, objet des sciences sociales »

Sébastien Mosbah-Natanson (Sorbonne Université/GEMASS)

Nicolas Vallois (Université de Picardie Jules Verne/CRIISEA)

Ce numéro de la *Revue d'histoire des sciences humaines* sollicite des contributions sur la place des Juifs comme objet d'étude des sciences sociales depuis le XIXe siècle. Il s'intéresse à la manière dont les sciences humaines ont abordé cet objet aux dénominations fluctuantes : peuple, religion, culture, nation, minorité, civilisation ou encore « race ».

Dans une perspective réflexive, croisant histoire et philosophie des sciences, il s'agira d'analyser la spécificité de cet objet d'étude au sein des différentes disciplines des sciences humaines et sociales (économie, sociologie, statistique/démographie, droit, science politique, histoire, sciences religieuses, linguistique, philologie, psychologie, géographie, géopolitique, relations internationales, archéologie, anthropologie, études de genre, etc.), ainsi que dans leurs intersections respectives. Les contributions devront accorder une attention particulière aux cadres institutionnels et sociaux qui façonnent la production et la transmission des savoirs. Le cadre chronologique retenu s'étend du début du XIXe siècle à nos jours, en intégrant les ruptures majeures induites par la Shoah et la création de l'État d'Israël.

Une version plus complète de cet appel à contribution est disponible à l'adresse suivante : <https://journals.openedition.org/rhsh/10017>

Consignes

Les propositions d'article (entre 4 000 et 6 000 signes, références bibliographiques incluses), en anglais ou en français, sont à envoyer d'ici le 15 mai 2025 aux adresses suivantes : sebastien.mosbah_natanson@sorbonne-universite.fr et nicolas.vallois@u-picardie.fr

La revue publie des articles en anglais et en français, de 40 000 à 60 000 signes (espaces comprises).

Les consignes éditoriales sont disponibles sur le site de la revue : <https://journals.openedition.org/rhsh/1273>.